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Marcusenius kaninginii,  
a new species of elephantfish from the Lowa River basin,  

Democratic Republic of the Congo  
(Osteoglossiformes: Mormyridae)

Tchalondawa Kisekelwa*, **, Gert Boden**, Jos Snoeks*, ** and Emmanuel Vreven*, **

Marcusenius kaninginii, a new Marcusenius species with eight large circumpeduncular scales, is described from the 
Lowa River, a right bank tributary of the Lualaba (Upper Congo basin). It is distinguished from all other Mar-
cusenius species with eight circumpeduncular scales by the following unique combination of characters: 43-47 
lateral line scales; 18-23 dorsal-fin rays; 27-30 anal-fin rays; 42-44 vertebrae; a relatively shallow body at the 
anterior base of the anal fin (depth 25.0-28.6 % SL); a deep caudal peduncle (39-57 % of caudal peduncle length); 
and a short pectoral fin (15.5-19.1 % SL). Additionally, it has a typical dark-brown body coloration with a black 
transversal bar between the anterior parts of the dorsal and anal fins, and a black horizontal band along the lat-
eral line from just behind the opercle up to the transversal bar. 

Marcusenius kaninginii, une nouvelle espèce de Marcusenius à huit écailles autour du pédoncule caudal, est décrite 
de la rivière Lowa, un affluent de la rive droite du Lualaba (bassin du Congo Supérieur). Il se distingue des autres 
Marcusenius à huit écailles autour du pédoncule caudal par la combinaison unique des caractères suivants: 43-47 
écailles sur la ligne latérale; 18-23 rayons à la dorsale; 27-30 rayons à l’anale; 42-44 vertèbres; corps relativement 
moins élevé à la base antérieure de la nageoire anale (hauteur 25,0-28,6 % LS); un pédoncule caudal haut, (39-
57 % de la longueur du pédoncule caudal); et une nageoire pectorale courte (15,5-19,1 % LS). De plus, il présente 
une coloration corporelle typique noire-brunâtre avec une bande transversale noire entre les parties antérieures 
des nageoires dorsale et anale ainsi qu’une bande noire horizontale le long de la ligne latérale allant de l’opercule 
jusqu’à la bande transversale. 
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Introduction

The Mormyridae, or elephantfishes, are by far the 
largest and the most diverse family within the or-
der of the Osteoglossiformes. Species of the family 

generally have an elongated to deep and later-
ally compressed body covered by small cycloid 
scales. The mouth is small and non-protrusible, 
the snout variable in form and sometimes tubular 
(Bigorne, 2003; Hopkins et al., 2007), and the chin 
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